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Grensoverschrijdend gedrag  -  Gebruik van smartphones in zwembaden en sporthallen

In mijn tussenkomst bij de actuele vraag van collega Brusseel op woensdag 14 maart 
2018 in de plenaire zitting over voyeurisme bij sportclubs, stelde ik dat heel wat mensen 
zich niet alleen in de kleedkamer, maar ook erbuiten zich niet zo op hun gemak voelen 
wanneer ze in bikini of een strak shortje in de sporthal of het zwembad aanwezig zijn. En 
dit al zeker niet wanneer in de buurt met een smartphone gefotografeerd of gefilmd 
wordt. Ik haalde toen ook het voorbeeld van Maasmechelen aan waar zelfs een 
fotoverbod in de gemeentelijke sporthallen en zwembaden werd ingesteld terwijl de wet 
thans bepaalt dat men op publieke plaatsen foto’s mag nemen. Dat vind ik wel een heel 
drastische maatregel. 

Uit een kleine rondvraag leerde ik echter dat er heel wat gemeenten zijn die met twijfels 
zitten over de manier waarop ze dergelijke situaties moeten aanpakken binnen hun 
sportaccommodaties. Op mijn vraag of de minister sturing kon geven via een goede 
sensibiliseringscampagne, bijvoorbeeld via affiches inzake het gebruik van smartphones 
in publieke ruimtes, antwoordde hij dat er best wel eens een onderzoek kan worden 
gedaan of ook hier het vlaggensysteem, dat al enkele jaren bestaat, misschien moet 
worden geactualiseerd. 

Verder gaf de minister aan dat ICES (Internationaal Centrum Ethiek in de Sport) met ISB 
(Vlaams Instituut voor Sportbeheer en Recreatiebeleid) en Sport Vlaanderen in die week 
van 13 maart 2018 zouden samenkomen om te zien of acties mogelijk zijn naar de 
gemeenten en de activiteiten in de sporthallen van de gemeenten.

Op het ISB-congres van 21 en 22 maart 2018 werd ook een sessie georganiseerd rond 
seksueel grensoverschrijdend gedrag. Een aantal mensen in die sessie merkten op dat er 
best een vernieuwing komt van de affichecampagne rond het meldpunt 1712.

1. Hoe staat de minister tegenover het idee om reglementen in te voeren die een 
fotoverbod opleggen in sporthallen en zwembaden? Is dit volgens hem een nuttige 
tool in de strijd tegen grensoverschrijdend gedrag? Waarom wel of niet?

2. Zijn er ook specifieke regelgevingen binnen de centra van Sport Vlaanderen met 
betrekking tot het gebruik van smartphones?

3. Wat heeft het overleg tussen ICES, ISB en Sport Vlaanderen met betrekking tot 
mogelijke acties naar gemeenten en de activiteiten in de sporthallen van gemeenten 
opgeleverd? Welke conclusies heeft men uit dit overleg getrokken en tot welke 
concrete acties zou dit kunnen leiden?



4. Zal een onderzoek worden gestart naar een mogelijke actualisering van het 
vlaggensysteem specifiek rond het gebruik van de smartphone?

5. Wat is de beleidsvisie van de minister ten aanzien van de boodschap van 
sportfunctionarissen die aangeven dat er best een vernieuwing van de 
affichecampagnes komt rond het meldpunt 1712 met betrekking tot het gebruik 
binnen sporthallen en sportlokalen? Is hij van oordeel dat het een goed idee is om 
daar ook een goede affiche aan te koppelen over het verantwoord gebruik van 
smartphones binnen sportinfrastructuur?
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1. Ten eerste wil ik stellen dat zwembaden en sportinfrastructuur door een breed 
spectrum aan organisaties en organisatievormen worden uitgebaat: publiek, privaat, 
vzw’s, publiek-privaat, lokale besturen, autonome gemeentebedrijven, enz. Er dient 
hierbij rekening gehouden met de lokale autonomie van de lokale besturen. Een 
algemeen verbod opleggen kan ik dus niet, en is ook niet wenselijk. Reglementen 
zijn vaak ook context- of situatiegebonden, afhankelijk van het soort infrastructuur, 
bepaalde doelpublieken (vrij zwemmen, clubs, schoolzwemmen…), enzovoort 
waardoor reglementen van elkaar kunnen verschillen. Uitbaters en beheerders van 
de desbetreffende sportinfrastructuur zijn aldus het best geplaatst en 
verantwoordelijk om de inwendige orde te regelen. 
Het Vlaams Instituut voor Sportbeheer en Recreatiebeleid (ISB), de ledenvereniging 
van gemeenten, sportcentra, zwembaden en recreatiedomeinen en organisaties 
actief in lokaal sport- en recreatiebeleid, erkent echter wel dat in een 
zwembadomgeving geen camera’s, fototoestellen of smartphones worden toegelaten. 
Omdat men inderdaad vaststelt dat veel zwembaden een dergelijk verbod al 
toepassen, zal ISB in het kader van de reeks van signalisatiebordjes in het zwembad 
een nieuw bordje voorzien met als thema ‘Geen foto’s of filmpjes in het zwembad’ (in 
productie tegen de zomer 2018). ISB voorziet dit specifiek voor de zwembadsector 
omdat dit een omgeving is waar mensen in badkledij vertoeven en dit geen 
omgeving is om ‘vrijblijvende’ filmpjes te maken. Meestal worden in de betrokken 
zwembaden wel uitzonderingen toegestaan, zoals voor filmploegen, voor een 
specifiek aangevraagd brevettenmoment, of voor educatieve doeleinden in het kader 
van clubs. ISB heeft rond dit laatste een praktijktartikel ‘Gebruik van camera’s voor 
zwemlessen en trainingen’. Of iemand die een foto wenst te nemen van zijn/haar 
kind tijdens het publiek zwemmen (verjaardagsfeestje, babyzwemmen…) moet dit 
uiteraard nog steeds kunnen doen.
Een andere context is een sporthal. Dit wordt meer als een ‘publieke ruimte’ 
beschouwd waar geen extra maatregelen of richtlijnen nodig zijn. Smartphones zijn 
nu eenmaal ook niet meer weg te denken uit onze samenleving. Zo zien we meer en 
meer ook het gebruik van tablets, smartphones en sportapps als een innovatieve 
toevoeging voor de sportbeleving, de -opleiding of het lesgeven. Mensen moeten 
leren omgaan met een goed, passend en verantwoord gebruik hiervan. De 
hogervermelde signalisatiebordjes zijn trouwens ook niet specifiek bedoeld voor 
kleedkamers, omdat we daar uitgaan van gezond verstand en algemene gedrags- en 
privacyregels, net zoals ze dat doen in kleedkamers op scholen, verblijfskampen… Je 
neemt geen foto’s stiekem om de kleedkamerdeur, je dwingt niemand in een filmpje 
zich uit te kleden… Een aantal zaken zijn overigens verboden in wetgeving terzake.

2. In de centra van Sport Vlaanderen is er geen specifiek reglement met betrekking tot 
het gebruik van smartphones. Ook hier geldt het bovenstaande antwoord, en kunnen 
mistoestanden via de huidige reglementen en procedures gepast beantwoord 
worden.

3. Op 5 maart hadden Sport Vlaanderen, Centrum Ethiek in de Sport (ICES) en ISB een 
gesprek ter voorbereiding van het lerend netwerk ethisch sporten op 9 maart 
enerzijds en de sessie van ICES op het ISB Congres van 21 maart anderzijds. 

http://www.isbvzw.be/nl/414/content/7524/signalisatiebordjes.html
http://isb.colo.ba.be/doc/PV/camera_zwemtraining.pdf
http://isb.colo.ba.be/doc/PV/camera_zwemtraining.pdf


Op het lerend netwerk gaf ISB aan voor het lokale niveau 4 invalshoeken rond het 
thema grensoverschrijdend gedrag te zien:

a. De rol inzake lokale sportclubondersteuning;
b. De eigen activiteiten van een gemeente als sportorganisator;
c. De infrastructuur die gemeenten beheren en uitbaten, in verschillende 

soorten/vormen, waaronder zowel de zwembaden als de sporthallen;
d. Het gemeentelijk personeel zelf, maar hier speelt uiteraard algemeen 

gemeentelijk (personeels)beleid, arbeidswelzijnswetgeving e.d. een rol.
De sessie op het ISB congres werd in deze fase aangegrepen om te informeren wat 
er nu uitrolt naar de sportfederaties toe, opdat de gemeenten weten wat er naar de 
lokale sportclubs vanuit die hoek gebeurt. In de sessie kon dan ingehaakt worden 
met aanknopingspunten naar het gemeentelijk niveau toe.
ISB organiseert op 19 juni een Trefdag Sportinfrastructuur, waar men opnieuw het 
thema op de agenda zet voor sportdiensten. Men hanteert dus geen verplichtend 
beleidskader, maar tracht in vormingen en opleidingen een sensibiliserende en 
informerende sessie op het programma te zetten. Via de Trefdag worden niet alleen 
beheerders, maar bijvoorbeeld ook zaalwachters bereikt. 
ISB heeft reeds een traject met zwembaden rond noodprocedures gelopen. Daaruit is 
gebleken dat er nood was aan een procedure rond seksueel grensoverschrijdend 
gedrag. Op basis van dit traject werd de publicatie ‘Noodprocedures in zwembaden’ 
gemaakt, waar deze ene procedure een deel van uitmaakt, en waar ICES aan 
meegewerkt heeft. Momenteel loopt ISB een specifiek traject met 8 zwembaden rond 
deze noodprocedures. 
Uiteraard kan gekeken worden of er in dit materiaal van deze noodprocedures  
binnen de zwembadsector elementen doorvertaald kunnen worden naar de 
sporthallen.  

4. In de huidige versie van het Vlaggensysteem zijn reeds een aantal situaties 
opgenomen rond sociale media, smartphonegebruik of het nemen van foto’s. Het 
Vlaggensysteem kan echter nooit exhaustief zijn, en gebruikt een 30-tal cases met 
verschillende situaties om de gebruiker te leren nadenken en bewust om te gaan met 
lichamelijk en seksueel grensoverschrijdend gedrag in de sport. Aan de hand van zes 
criteria leer je gedrag inschatten en hoe je gepast kan reageren. Ook biedt dit 
instrument handvatten om na te denken om beleid en praktijk in de organisatie te 
versterken. 
Met betrekking tot het omgaan met nieuwe media of fenomenen zoals sexting, of het 
sensibiliseren en vormen van jongeren hierin, verwijs ik uiteraard ook naar andere 
initiatieven van partners uit Welzijn, Media, Jeugd of Onderwijs. Zo is het 
Vlaggensysteem ook doorvertaald door Mediawijs om kinderen en jongeren bewuster 
om te leren gaan met relaties en seksueel gedrag via nieuwe media.

5. Sport Vlaanderen, ICES en Sensoa hebben op 15 maart een gesprek gehad met 
vertegenwoordigers van 1712, waarin ook de vraag naar huidige en toekomstige 
campagnes van 1712 aan bod is gekomen, en de bezorgdheid om die 
sportspecifieker of herkenbaarder voor de sport te maken. De vertegenwoordigers 
van 1712 (vertegenwoordiger van de Centra voor Algemeen Welzijnswerk enerzijds 
en van de Vertrouwenscentra Kindermishandeling anderzijds) wilden dit alvast met 
het Departement Welzijn, Volksgezondheid en Gezin terugkoppelen. 
De hulplijn 1712 vat uiteraard verschillende vormen van geweld en verschillende 
contexten. In het najaar plant 1712 (vanuit het Departement WVG) een eigen 
campagne (in functie van de promotie van de bekendheid van 1712) naar kinderen 
tussen 8 en 12 jaar, waar ook de link met en herkenbaarheid voor de verschillende 
sectoren, waaronder ook de sport, gemaakt moet kunnen worden. 
Een specifieke affiche over het verantwoord gebruik van de smartphone lijkt m.i. niet 
meteen aan de orde, al verwijs ik in deze naar mijn antwoord in vraag 1, 3 en 4. 

http://www.isbvzw.be/themes/26
http://isb.colo.ba.be/iguana/www.main.cls?surl=search#RecordId=2.11345
https://mediawijs.be/h%C3%A9hetisok%C3%A9

